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overtuiging dor verantwoordelijke Indische Regeering, die èn 
de adviezen van den Volksraad, èn die harer ambtenaren 
aan elkander toetsen kan. Terecht sprak de Minister het den 
afgevaardigde van Deventer na (Handelingen Tweede Kamer, 
bladz. 2258) dat het hier geldt: eone van de grootste her
vormingen die op koloniaal gebied zullen worden tot stand 
gebracht. 

Een der leden nam ten aanzien der defensie een afwijkend 
standpunt in. 

Volgens dit lid moest ten zeerste wordon betwijfeld ofeene 
krachtige weerbaarmaking van Indië in militairen zin wel 
urgent was. Na dezen oorlog toch mocht worden gehoopt op 
een duurzamen vrede en in elk geval zou blijken dat het in 
het autocratisme wortelende imperialistisch streven geknot was. 
Geheel nieuwe toestanden waren in elk geval te wachten; 
misschien zelfs zou men geïnternationaliseerde koloniën krijgen. 
Maar geheel afgezien daarvan, zoo betoogde dit lid, moest 
worden betwijfeld of wij in staat waren Indië weerbaar te 
maken; dit vooral met het oog op den toestand der financiën. 
Werden toch de financieele lasten geheel of hoofdzakelijk op 
Indiö gelegd dan zou dit, behalve oneervol voor Nederland, 
voor Indië en zijn bevolking een ramp moeten worden genoemd. 

Het recht om zulke lasten op te leggen werd dan ook 
betwist, te meer wyi geenszins de bewering aanvaard kan 
worden, dat de Indische bevolking zelf den dienstplicht zou 
wenschen. Reeds staat vast dat de Chineezen weigerden aan de 
actie tot verhooging van de weerbaarheid mede te werken en 
van de Inlanders zy'n nog slechts weinigen georganiseerd en 
dus in staat hun stem te doen hooren. 

Wanneer de bevolking eens niet in algemeene bewoordingen 
werd voorgelicht, maar vernam dat sommigen het een nieuwen 
geldclijken last van stellig niet minder dan 75 millioen gulden 
per jaar wildon opleggen, boven de ongeveer 60 millioen die 
nu roods voor militaire doeleinden besteed wordon, dan be
twijfelde dit lid zeer of er van de kunstmatig gewekte instem
ming wel voel zou overblijven. "Wanneer men niettemin tot 
invoering van personeele lasten en vcrhooging der geldelijke 
zou overgaan, dan, zoo werd betoogd, zou deze laatste toch 
stellig op het Europecsch kapitaal verhaald worden en mocht 
de Inlandschc bevolking daaronder niet lijden. 

Diezelfde opvatting gold ook voor Nederland. Zonder te 
betwisten dat ook de Ncderlandsche arbeiders eenig belang 
hadden bij het voorlbrstaan van den band tusschen Nederland 
on Indiö, dat belang was toch enorm veel grooter in kapita
listische kringen. 

Voorts 'stelde dit lid nog op den voorgrond dat z. i. voor 
een weerbaar Indiö intellectueele, economische en politieke 
ontwikkeling dor Inlanders onafwijsbare voorwaarde was en 
dat, waar deze nog zooveel te wenschen overliet, eene militairo 
weerbaarheid een illusie moest heeten. Verder werd nog op
gemerkt, dat de llogecring in gebreke is gebleven een scherp 
omlijnd plan te geven, vooral waar het de dekking der kosten geldt. 

En oindolijk werd van dezelfde zijde betoogd, dat in deze 
zaak do Volksraad de beslissing behoorde te hebben. Niet de 
dwang van den hcerscher, maar het ontwaakte gemeenschaps
gevoel der bevolking moet hierin leiding geven en wilde men 
in Indië een levendig nationaal gevoel wekken, dan was eene 
spoedige diop ingrijpende hervorming in de richting van mede-
zcggingsschap dar inboorlingen eisch van noodzakelijkheid. 
En zonder een plechtige belofte dat deze hervormingen ten 
.spoedigste ingevoerd zouden worden, mocht aan de uitvoering 
dor verschillende defensieplannen, naar de meening van dit 
lid, niet worden begonnen. 

(lelijk reeds uit het eerste gedeelte van dit verslag yalt af 
te leiden vond deze afwijkende meening geen steun. 

Aldus vastgesteld door de Commissie van Rapporteurs den 
26sten April 1917. 

VAN DER HOEVEN. 
BINNERTS. 
COLUN. 
VAN DEN BERG. 
CREMER. 

VOORLOOPIG VERSLAG VAN DE COMMISSIE VAN RAPPOR
TEURS over de ontwerpen van wet betreffende de begrooting 
van Nederlandsch-Indië voor het dienstjaar 1917. (4). 

Het afdeelingsonderzoek van deze wetsontwerpen heeft aan
leiding gegeven tot de volgende opmerkingen en beschouwingen. 

Algemeene beschouwingen. 
Beleid Tan den Minister. 

Terwy'1 enkele leden van oordeel waren, dat de op den Minister 
van Koloniën uitgeoefende critiek een te scherp karakter droeg, 
waren anderen van oordeel, dat terecht het beleid des Ministers 
niet te scherp gecritiseerd kon wordon. De nagenoeg volkomen 
afwezigheid van hei vormingszin en het gemis aan door
tastendheid, die het beleid van den Minister kenmerkten, 
waren oorzaak dat deze leden reeds lang den Minister geen 
vertrouwen konden schenken. Men kon veilig zeggen, dat 
die bewindsman op geen enkel gebied van koloniale politiek 
de leiding heeft, en dat hij in de andere Kamer zich liet 
slingeren tusschen do verschillende aldaar uitgesproken gevoelens. 

Zeer sterk kwam dit uit bij de zaak der zoogenaamde Djambi-
concessies. Ofschoon de Minister principieel voor particuliere 
exploitatie was, heeft hij nagelaten zich krachtig te verzetten 
tegen de in de andere Kamer voorgestelde en aangenomen 
motie tot Staatsexploitatie. Zelfs de leden, die in beginsel voor 
Staatsexploitatie zouden zyn, konden de houding van den 
Minister ten deze niet goedkeuren, al ware het slechts omdat 
die bewindsman, in stede van de motie onverwijld uit te 
voeren, tot nog toe geene maatregelen heeft genomen tegen 
het slepend houden dezer zoo belangrijke aangelegenheid. 
Ofschoon andere leden de geheele exploitatie van Staatswege 
onpractisch zoo niet onmogelijk achtten, waren zy toch over
tuigd dat in elk geval meer gedaan had kunnen worden als 
heeft plaats gehad. Algemeen werd dan ook aangedrongen op 
het krachtig aanvatten der bewuste zaak. Het gaat niet aan 
dio eenvoudig te laten rusten, wanneer, gelijk in casu, de 
Minister blijkbaar niet weet welken weg hij ten deze moet 
en kan inslaan. 

Ten aanzien van dit laatste waren echter andere leden 
van oordeel, dat nu het bleek dat, wat de ontginning der 
aardolievelden in Djambi betreft, de Minister nog geen ge 
vestigde meening had, deze bewindsman deze aangelegenheid 
maar moest laten rusten. Moest daarover onderhandeld worden 
met eenige nog te vormen naamloozc vennootschap en komt 
men na lang onderhandelen tot eene conclusie, waarbij als 
gewoonlijk van beide zijden iets werd toegegeven, dan zou 
achteraf kunnen blijken dat die keuze niet met „het geheele 
hart" gevestigd was, dat zij een „pisaller" was en dat de ver
dediging tegen een knichtigon aanval daaronder zou lijden. 
Het zuiver wetgevende werk t/z. mijnwetgeving kan inmiddels 
zyn gang gaan. 
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In verband met deze beschouwingen over het beleid van 
den Minister, waren sommigen van oordeel, dat de taak van 
Minister van Koloniën eigenlijk voor één man to zwaar was 
en dat voor een deel de teleurstelling hieraan moest worden 
toegeschreven. Men meende dan ook, dat hel overweging zou 
verdienen de taak van den Minister te verlichten, waarvoor door 
een lid werd aanbevolen de instelling van een Kolonialen Raad 
in Nedorland. Anderen zagen in dit experiment niet het minste 
heil en verwachten daarentegen een bevredigenden toestand 
alléén, wanneer de Minister de kunst verstond zich te beperken 
tot de hoofdzaken en zich voor het overige er mede tovroden 
stelde de groote stuwende kracht in het Koloniale Beheer te 
vertegenwoordigen. 

Naar aanleiding van het Ministerieele beleid werd ook nog 
de opmerking gemaakt, dat de Minister op eene bedenkelijke 
wijze medewerkte aan de wegdoezeling van de grenzen der 
onderscheidene Staatsmachten. Zoo werd in een officieel, van 
het Departement van Koloniën uitgaand telegram aan den 
Gouvoineur-Generaal, handelende over de verdediging van Ne-
dcrlandsch-Indië, gezegd, dat H. M. de Koningin en de Regeering 
met groote instemming hadden kennis genomen van de ge
voelens, tot uiting gekomen in de bekende betoogingen met 
betrekking tot de weerbaarheid van Indië. Zij, zoo volgde er 
dan verder, dat wil derhalve zeggen de Kroon benevens de 
Regeering, betreurden, dat er op dit gebied op het oogenblik 
niet meer te doen viel, doch . . . . enz. Men achtte het volstrekt 
ongeoorloofd om op deze wijze in een officieel Staatsstuk de 
Kroon te plaatsen buiten de Regeering. 

Ook had men niet zonder teleurstelling kennis genomen 
van de mededeeling des Ministers, dezer dagen in de andere 
Kamer gedaan, dat men nog steeds met het proeven nemen 
omtrent eene draadlooze verbinding met onze O. I. Koloniën 
doende is. Waar ZEx., nu ruim een jaar geleden, in deze 
Kamer ongeveer hetzelfde verklaarde, had men gehoopt nu 
meer positieve resultaten te mogen vernemen. Dat in de tegen
woordige tijdsomstandigheden eene verbinding onzer Koloniën 
met het moederland ontbrak achtte men hoogst bedenkelijk. 
Het ware toch, zoo meende men, zeer mogelijk geweest eene 
radiotelcgninsche verbinding over de Vereenigde Staten, Hono-
loeloe, N. Guinea, Batavia, al ware het dan slechts als voorloopige 
installatie, tot stand te brengen. Het voordeel dat men daarbij 
dan tevens in directe verbinding met New-York zoude geweest 
zijn, viel hierbij ook voor den handel niet te onderschatten. 

Men stelde er prijs op te vernemen of de Minister met zijn 
ambtgenoot van Waterstaat hierover in overleg getreden was 
en met welk resultaat. 

Andere leden, — schoon van oordeel dat de Minister in 
eenige gevallen heeft getoond, die vastheid van overtuiging te 
missen, welke alleen kan leiden tot de vlugge afdoening van 
zaken van beteekenis, zonder dat telkens misverstanden rijzen,— 
wen senten niet over het hoofd te zien, dat de begrooting in 
velerlei opzicht bewijzen geeft van een vooruitziend beheer. 
Vele verbeteringen werden voorgesteld. 

Zij wezen o. a. op den krachtigen voortgang met spoorweg
aanleg en -uitbreiding; met havenaanleg, zoodat de belangrijke 
werken voor de drie hoofdhavens van Java en die van Makassar 
dit jaar kunnen gereed komen; op het weldra gereed komen 
der pandhuizen op gansch Java; de weddeverbetering van 
vele categorieën van Europeesche en inlandschc ambtenaren, 
meestal in 1915 uitgesteld; het voorstel en de plannen tot 
inkoop van particuliere landerijen; de uitbreiding van het 
technisch- en landbouwonderwijs en de stage vooruitgang van 
het inlandsch onderwijs in het algemeen; de goede gevolgen 
van de krachtige pestbestrijding en de toenemende behartiging 
van de gezondheidsbelangen der bevolking vooral na de in
stelling van den burgerlijken geneeskundigen dienst; de voort
durende uitbreiding van het aantal gemeentebesturen. 

In het algemeen neemt de regeeringszorg een steeds grootei 
omvang, ten bate van land en bevolking. Een blik op de cljfer-
groepeering (bladz. 26 der Memorie van Toelichting op dezo 
begrooting) van de gowone zuivere landsuitgaven toont dat die 
van circa 18872 millioen gulden in 1910 gestegen zijn tot 
(raming) 222y„ millioen gulden in 1917; belangrijk vooral is 
die stijging voor plaatselijk en gewestelijk zelfbestuur (f4 432019 
tot f 11685 699), onderwijs (ruim 9 millioen gulden tegen 
ruim 17y3 millioen), burgerlijke geneeskundige dienst (ongeveer 
4 millioen tegen f10 815 849), burgerlijke openbare werken 
(ruim 16 ïnilioen gulden tegen ruim 28 '/Ü millioen.) 

Wordt op dezo wijze voortgegaan, en de leden hier aan het 
woord, achtten dit noodzakelijk, dan zou allengs meer en meer 
in de steeds klimmende behoeften van ons groot eilandenrijk 
worden voorzien. 

Wegens het streven dat ook uit deze begrooting spreekt 
konden zij hun stem daaraan geven. 

In verband met deze opmerkingen maakte de stijging van 
gewone uitgaven deze leden niet ongerust, want dergelijke 
stijging was ook waar te nomen bij de zuivere ontvangsten 
(zie overzicht op bladz. 20 der Memorie van Toelichting en 
wel van f 146 429 098 in 1910 tegen (raming) f 215 656 531 
in 1917. Het bedrag der voordeelige overschotten overtrof dat 
der nadeelige in die jaren met ruim f 50 millioen, niet
tegenstaande de inkomsten van de jaren 1914 t/m 1917 te 
lijden hadden en hebben door den oorlog. 

Deze laatste gunstige uitkomst mag echter niet tot overdreven 
optimisme leiden. Wèl is het een gunstig teeken dat het 
overschot der spoor- en tramwegen geregeld stijgende is (van 
ongeveer 9 millioen in 1910 tot ruim 20 millioen in 1917 en dat 
de havens van 1914 af tot de middelen bijdragen, zoodat voor 
1917 op een overschot van bijna vier millioen gulden wordt 
gerekend. Daartegenover staat echter dat het overschot van het 
opium nu, sedert 1914, in de dalende lijn is en daarin moet 
blijven, wil men dit euvel allengs doen verdwijnen, zoodat met 
het overschot, nu op circa f 26 millioen geraamd, op den duur 
niet gerekend mag worden. Ook de koffie, trouwens onbeduidend, 
valt weg, en wat de sterk wisselende inkomsten uit het tin betreft 
(gemiddeld circa 20 milioen) voorzichtig zal het blijven deze als 
eenigszins buitengewoon te beschouwen en ze te gebruiken als 
dekking b.v. voor spoorweguitgaven, waardoor het bedrag onzer 
leeningen matig blijft. Op zes a zoven millioen uit de pand
huizen mogen wij, als nu, voordurend ook niet rekenen. 

Daarbij zal, wat de naaste toekomst betreft, moeten worden 
rekening gehouden met de financieele gevolgen voor Indië van 
den oorlog, die nu nog niet te berekenen zijn. Do stilstand 
van de stoomvaartverbinding met Europa kan zeer nadeelig 
werken op de belastingopbrengst, want groote verliezen op 
opgestapelde uitvoerproducten en stilstand van allerlei bedrijf 
zullen op de welvaart van de bevolking ongunstig inwerken. 
De verdediging ter zee en te land van Indië kan ook groote 
bedragen eisenen; men achtte het praematuur daarover nu 
uit te wijden. 

Opium bestrijding. 
Op krachtiger bestrijding van het opiumverbruik werd nog

maals aangedrongen. 
Om de inlandsche bevolking te beschermen achtte men 

krachtig optreden tegen het opiumgebruik hoogst gewenscht. 
Men wees op het batig saldo van f 27 000 000 (bruto opbrengst 
f 40 000 000) uit opium voor de koloniale middelen nog 
jaarlijks getrokken en op de verderfelijke gevolgen van het 
opiumschuiven vooral op den Javaan. Schijnen die gevolgen 
minder ernstig te zijn voor den Chinees, toch is in China 
(zoo deelde men mede) de wetgever tegen het opiumschuiven 
zeer ernstig opgetreden. Ook in Rusland vindt men een verbod 
van aanplanting. De oud-gouverneur IDENBUKG deed hetzelfde 
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in onze West-Indische kolonie toen hy daar gouverneur was. 
Men herinnerde er aan dat Koran, Zending en Missies zich 
tegen het euvel koeren. 

De poging om door invoering van regie tot inperking 
te komen achtte men mislukt. Men verwees naar llusland's 
alcoholverbod. Dit was den spaarkassen CM in het algemeen 
de volkswelvaart ten goede gekomen. Iets dergelijks zou 
men voor Indiö aangaande het opiumgebruik wenschen. Het 
thans geldende licensicsysteem baat niet, daar de licensie-
houdci- vaak meer dan voor eigen gebruik vraagt en bekomt. 
De ordonnanties ten vorige jare opgesomd in de Memorie van 
Antwoord betreffende de Indische Begrooting (1916—1917 
n°. 40 pag. 2) achtte men van weinig belang en de vrees 
voor sluikhandel bij algeheel verbod zeer overdreven. Waren 
alle leden voor krachtiger optreden van Rcgeeringswege tegen 
het kwaad, over de w{jzc van handelen was nog eenig verschil. 
Waren er die een algeheel verbod van opium wenschten, 
evenals in Rusland geschied is ten opzichte van het alcohol
gebruik, anderen waren er die do afschaffing meer geleidelijk 
wilden doen plaats hebben. 

Xoodzakeiykhcid Tan herTormiugen. 
Bij de bespreking van de ernstige bezwaren welke men had 

tegen het beleid van den Minister werd herinnerd aan hetgeen 
gebeurd is met de hervorming van het Indisch bestuur. 

Reeds vele jaren geleden werd een voorstel aanhangig ge
maakt om dit bestuur meer in overeenstemming te brengen 
met de tegenwoordige behoeften en met den geest, welke tegen
woordig een groot deel der inheemsche bevolking, althans in 
de beschaafde streken, begint te bezielen. Waarschijnlijk zou be
doeld voorstel thans in verschillende opzichten eene herziening be
hoeven, maar dit is geene verontschuldiging om het voorstel 
jaren lang in overweging te houden, zonder dat blijkt van eene 
zij het gewijzigde invoering. 

Ofschoon verscheidene leden weinig lust hadden om andermaal 
met den Minister van Koloniën in gedachten wisseling te treden 
ten aanzien van gewichtige bestuurshervormingen, meenden 
anderen, dat men toch niet mocht nalaten op die hervormingen 
aan te dringen, ook al scheen die aandrang van te voren 
reeds met onvruchtbaarheid geslagen. Er werd van vele zijden 
de aandacht op gevestigd, dat met den dag duidelijker aan 
het licht trad, welke groote veranderingen in de laatste tien 
(aren onder een groot deel van de Inlandsche bevolking hadden 
plaats gegrepen. Men wees in dit verband ook op de komst 
naar Nederland van de deputatie van het Comité „Indie Weer
baar" en niet minder op de redevoeringen, die door de ver
tegenwoordigers van de twee groote Inlandsche verecnigingen 
„Boedi Oetomo" en „Sarekat Islam" hier in Nederland in het 
openbaar waren uitgesproken om uitdrukking te geven aan 
het verlangen der Inlandsche bevolking naar intellectueele 
opheffing, economische versterking en politieken invloed. Het 
met name door de Vereeniging „Sarekat Islam" opgewekte 
zelfbewustzijn, dat onder de inlanders is ontstaan, verdwijnt 
niet meer. Mede als gevolg van het op betere schaal ver
krijgbaar geworden onderwijs sinds do invoering van de dessa-
scholen, heeft deze beweging op een zeer groot deel der 
bevolking beslag gelegd en bezwaren tegen ons koloniaal 
beheer tot uiting gebracht, die ernstig onder de oogen dienen 
te worden gezien. 

De grieven van de „Sarekat Islam" zijn, kort samengevat: 
zware druk van de belastingen op Java; de woeker; zware 
heerendiensten op de Buitenbezittingen; bezwaren tegen de 
kocliewerving en den contractarbeid; grieven ten aanzien van 
grondhuren en karre-contracten; grieven ten aanzien van de 
misbruiken bij de Europeesche suikerindustrie; gebrekkige politie 
en onvoldoende rechtspraak. 

Het lid, dat deze grieven van de „Sarekat Islam" saamvatte, 
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voegde daaraan toe, dat z. i. do Regcering ook vooral te streven 
had naar beperking van do onttrekking van de rijkdommen 
van den boven- en ondergrond ten behoove van anderen dan 
do Inlandsche bovolklng en dat de Regeering het optreden 
van do „Sarekat Islam" als een welkome beweging moest be
schouwen en ons bestursstelscl met die beweging rekening 
moest houden. 

Van andere zijdo werd, onder erkenning van de betcekenis 
van het in den jongsten tijd op den voorgrond tredende ver-
cenigingsleven, er met nadruk de aandacht op gevestigd, dat 
reeds velo jaren geleden de dikwerf gesmade Indische bureau
cratie met scherpen blik heeft gezien dat het oplevend besef 
van de bevolking en de ontwaking tot politiek bewustzijn, het 
noodzakelijk maakten tot ingrijpende bestuurshervormingen 
over te gaan, teneinde den weg te ontsluiten tot een steeds 
voortgaande deelneming van de bevolking aan de behandeling 
van bestuursaangelegenheden. 

Ook in dezo Kamer is in do laatste drie jaren herhaaldelijk 
het denkbeeld van meerdere deelneming van de bevolking aan 
het Bestuur bepleit en aangedrongen op het ter hand nemen 
van de reorganisatie-voorstellen van den heer DE GBAAFF, dio 
de verwezenlijking dezer denkbeelden beoogden. Al deze aan
drang heeft echter niet mogen baten en zoo is de Regeering 
zelve oorzaak dat de aanwezige energie aich heeft geuit in 
een grootendeels buiten controle staand, dikwerf tot excessen 
aanleiding gevend vercenigingsloven, instede van in een vol
komen geoorloofde en geregelde deelneming aan de bestuurstaak. 
Weliswaar is onder het bewind van dezen Minister de instelling 
van den Volksraad tot stand gekomen, maar deze Raad is 
nagenoeg uitsluitend een adciseerend college en staat ook 
hierin achter bij de inlandsche bestuursorganen zooals deze in 
het hervormingsplan-DE GRAAFF zn'n voorgesteld, dat dezo 
laatste vooreerst de gelegenheid schenken tot uitoefening van 
het bestuur, terwijl langs dien weg bovendien een zeer groot 
aantal Inlanders bh' de uitvoering der bestuurstaak kan worden 
betrokken. Men meende, dat bij het Departement het inzicht 
in het overwegend belang dezer bestuurshervorming ten eenen-
male heeft ontbroken; anders is het eenvoudig ondenkbaar dat, 
na zoovele jaren, nog geen uitvoering aan de zaak is gegeven. 
Men kan toch de vertraging in de behandeling van een, alle 
andere in belang overtreffende zaak, welke nu zeven jaren aan
hangig is, onmogelijk op rekening schuiven eener in den laatsten 
tyd vertraagde postgeineenschap. Vele leden noemden dit niet 
anders dan een uitvludit; zij waren er van overtuigd, dat bij 
den Minister het noodigo inzicht voor de invoering eener wezen
lijk radicale bestuurshervorming ontbrak en zijn doortastendheid 
voor de uitvoering te kort schoot. 

Enkele leden, de groote beteekenis van de voorstellen-DE 
GBAAFF voor de hervorming van ons bestuurswezen beamend, 
meenden dat nog iets verder moest worden gegaan dan tot 
de instelling van Regentschapsradcn en dat ook de instelling 
van Dessa-raden in Westerschen zin, instede van het tegen
woordige dessa-bestuur, wenschelijk zou zh'n, terwh'1 zh' meenden 
dat voor de Vorstenlauden de instelling van afzonderlijke volks
raden eveneens wenschelijk moest worden geacht en er naar 
moest worden gestreefd om in gewesten met zelfbesturende land
schappen te geraken tot een bond van zulke landschappen, 
waarbh' dan ook de gelegenheid zou moeten worden geboien 
om in een gemeenschappeiyken volksraad voor de belangen 
der bevolking op te komen. 

Van dezelfde zijde werd bepleit, dat in den weldra te in-
stalleeren Volksraad voor Nederlandsch-Indië geen menschen 
zouden worden benoemd, die het Bestnur in het gevlei komen. 
Men drong er op aan, om vooral leden van „Boedi Oetomo" 
en „Sarekat Islam" in den Volksraad te benoemen. Wel zouden 
er dan meer wenschen geuit worden dan wanneer men in
landers van andere categorieën in den Raad benoemde, doch 
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deze leden waren van oordeel, dat men over de stemming 
onder de bevolking volledig moest worden ingelicht om rekening 
te kunnen houden met hunne wenschen. 

Van andere zijde werd de uitvoerbaarheid of wenschelijkhcid 
van de laatstgenoemde maatregelen betwijfeld of betwist. 

Een lid zou gaarne van het verslag over het Congres der 
Sarekat Islam te Bandoeng in 1916 kennis nemen. Als ook 
van het rapport VAN HEMERT, waarvan sprake is in de Memorie 
van Antwoord aan de Tweede Kamer op bladz. 12. 

Chlneczen-politiek. 
Enkele leden waren onvoldaan over de Chineezen-politiek 

der Regeering. Zij oordeelden die politiek kortzichtig en meenden 
dat het hoog tijd was om over te gaan tot een politiek, 
die van ruimer inzicht getuigde. Aan de wenschen der Chineezen 
tot volledige gelijkstelling met Europeanen behoorde huns inziens 
zoo spoedig mogelijk te worden voldaan. Niettemin werd het wen-
schelijk geoordeeld, dat op de Hollandsche-Chineesche scholen 
ook het Mandarijn-Chinecsch zou worden onderwezen, aange
zien dit dialect meer en meer de plaats eener algemeene 
Chineesche taal inneemt en vele Chineezen, ondanks hun 
wenscli naar gelijkstelling met de Europeanen, toch het voeling 
houden met het oude moederland op prijs stellen, 

Men vroeg in dit verband het gevoelen der Regeering te 
mogen vernemen nopens de vraag, of een Chinees, na daartoe 
voldoend afgelegd examen, ook zou kunnen worden aangesteld 
tot ambtenaar bij het Binnenlandsch Bestuur. 

Andere leden, hoezeer van oordeel dat de tijdsomstandigheden 
het wenschelijk maakten ook tegenover de Chineezen een van 
breed inzicht getuigende politiek te volgen, waren niettemin 
van mcening, dat daarbij niet zoo ver kon worden gegaan als 
in het bovenstaande werd aangegeven. Met name waren zij 
van oordeel, dat eene benoeming van Chineezen tot ambtenaar 
bij het Binnenlandsch Bestuur, welke ambtenaren bij uitstek 
als de vertegenwoordigers van het Nederlandsche gezag waren 
te beschouwen, niet toelaatbaar moest worden geacht. 

Positie der Indo-Europeanen. 

Er werd op gewezen, dat de positie der Indo-Europeanen 
hoe langer hoc moeilijker wordt, aangezien zij steeds meer in 
het gedrang komen tusschen Nederlanders, Inlanders en Chineezen 
en men oordeelde het daarom wenschelijk, dat ook aan hunne 
wenschen meerdere aandacht zou worden geschonken. Men 
name waren deze leden van oordeel, dat men niet het oog 
mocht sluiten voor liet toenemende pauperisme onder deze 
klasse der bevolking en zij betreurden het zeer, dat aan do 
voorstellen van do indertijd ingestelde pauperisme-commissie 
(Commissie-vAN REES c.s.) zoo weinig gevolg gegeven was. Ter 
bestrijding van het euvel, dat zoovele Europeanen hunne bij 
inlandschc vrouwen verwekte kinderen aan hun lot overlaten, 
oordeelde men onderzoek naar het vaderschap ook voor deze 
categorie van kinderen en invoering van onderhoudsplicht voor 
de vaders noodzakelijk. Daarnevens werd door deze leden ge
oordeeld, dat tot de toekenning van een ouderdomspensioen 
voor Indo-Europeanen moest worden overgegaan en dat maat
regelen moesten worden genomen om de voortdurende stijging 
van de huurprijzen der woningen tegen te gaan. 

Deze mcening vond ten deelc tegenspraak en met name 
konden andere leden niet inzien, op welken exond men aan 
de Indo-Europeanen het voorrecht van een ouderdomspensioen 
kon toekennen, zonder dat men in de gelegenheid was hetzelfde 
toe te passen op de evenzeer behoeftige ouden van dagen 
onder de Inlandsche bevolking. Daarbij zou het moeilijk zijn 
officieel uit te maken wie al of niet tot de Indo-Europeanen 
geacht worden te bchooron. Hot Regeerfn'gsReglemcnt kont 
die categorie van Inwoners niet. 

van Nederlcudscb-Indië voor 1917 (4). 

Onlusten In de buttenbezittlngen. 
Do aandacht werd gevestigd op het feit, dat, blijkens het laatste . 

Koloniaal Verslag van Indiü, In de Buitenbezittingen nagenoeg 
geen gewest bevrijd is gebleven van woelingen onder de bevolking, 
ter onderdrukking waarvan de militaire macht noodig bleek. Sedert 
zijn ook in Tapanoeli en laatstelijk in Kediri dergelijke woelingen 
voorgekomen. Men begrijpt, dat b}j het invoeren van een geregeld 
bestuur in streken, waar vroeger zoo goed als geen bestuur bestond, 
wel eens botsingen kunnen ontstaan, maar velen der streken hier
boven bedoeld verkeeren niet in zoodanigen toestand. Do vraag 
ligt dus voor de hand of niet de betrokken ambtenaren van 
het binnenlandsch bestuur, zij het met goede bedoelingen, zjjn 
opgetreden met gebrek aan takt, of liever hunne bevelen hebben 
doen uitvoeren op eene wyze in vroeger tijd gebruikelijk maar 
thans niet meer in harmonie met den geest des tijds. 

Gevraagd werd, of thans de oorzaken van de onlusten in 
Djambi reeds volledig bekend waren en, zoo ja, of de Minister 
bereid was daarvan aan de Kamer mededeeling te doen. 

Een der leden vroeg in dit verband om overlegging van 
het Rapport van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur, 
die in opdracht der Regeering een onderzoek daarnaar had 
ingesteld. Van dezelfde zijde werd ook verzocht om eene 
opgave te mogen ontvangen van de verrichte heerendiensten 
en der opgelegde en betaalde belastingen in Djambi in elk 
der laatste tien jaren en wat de Regeering in ruil daarvoor 
ten behoeve der bevolking had verricht. Ook was sommigen 
iets ter oore gekomen omtrent krenkende behandeling van 
Inlandsche hoofden en bevolking door ambtenaren van het 
binnenlandsch bestunr en zou men gaarne vernemen, wat 
daarvan aan de Regeering bekend was. 

Ook werd gevraagd, of er verband was tusschen het op
treden der Piijnsche Zending en de ontevredenheid der bevolking 
in de residentie Tapanoeli, terwijl men gaarne zou vernemen, 
of de opdracht, aan den heer LIEFEINCK verstrekt, zich ook 
tot dat gewest uitstrekte. 

Gevraagd werd voorts of de Regeering ter zijner tijd bereid zal 
worden bevonden het Rapport van den Raad van Indie LIEFEINCK 
ter kennis van de Kamer te brengen? 

Een der leden meende te weten, dat door den Directeur 
van Binnenlandsch Bestuur aan de Residenten in de Buiten
bezittingen een circulaire was gezonden, die tot strekking 
had om willekeur bij den aanslag in de belastingen te voor
komen. Was zulk een ciiculaire inderdaad uitgegaan, dan 
meende men dat daaruit af te leiden viel, dat zulke willekeur 
metterdaad was voorgekomen. 

Van dezelfde zijde werd gevraagd, of het juist was, dat de 
inboorlingen van Nieuw-Guinea langzamerhand uitsterven en 
vroeg mon, of het niet mogelijk was de sneltochten afdoende 
tegen te gaan. Ook zou men gaarne vernemen, of er bij het 
Departement iets bekend was over het vermoorden van Chineezen 
in de Lagoenabaai. 

Kan de Minister in aansluiting aan den aanhef van § 8 in 
de Memorie van Antwoord aan do Tweede Kamer, waarbij de 
Minister mededeelde, dat hy nog over te weinig stellige 
gegevens over de in den laatsten tijd uitgebroken onlusten 
beschikte, al nadere mededeelingen doen aangaande het verband 
tusschen de in den laatsten tijd uitgebroken onlusten en de 
godsdienstige beweging in Indie, in 't bijzonder de Sarekat Islam? 

Gevraagd werd door een lid, of de Minister een onderzoek 
heeft ingesteld naar de staaltjes van erge willekeur, van sommige 
ambtenaren tegenover leden der afdceling Djambi van de 
Sarekat Islam in De Locomotief van9Meij.l. vermeld, en naar 
ruw optreden door een controleur in de Minahassa, waarover in 
het Algemeen Handelsblad van 3 October 1916 geschreven werd. 

Economische weerbaarheid. 

Vrij algemeen werd, met het oog op de geïsoleerde positie 
van Iiidiü in geval van een oorlog, bijzonder groote waarde ge-
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hecht aan de economische weerbaarheid van Nederlandsch-Indic. 
Daarvoor zal allereerst getracht moeten worden op velerlei 
gebied een zelfstandige industrie in het leven te roepen en 
men vroeg te worden ingelicht nopens de planner! van de 
Regeering dienaangaande. 

Gebleken is in dezen oorlog hoe krachtig Industrieel toe
geruste natiën al hunne macht op dit gebied hebben moeten 
mobiliseeren om de strijdmacht te voorzien van het noodige. 
Indifi, dat ook op dit gebied de kinderschoenen pas begint te 
ontwassen, zal dus eene groote evolutie moeten ondergaan 
om dezen tak der weerbaarheid gelijken tred te doen houden 
met de militaire weerbaarheid. Te meer nu gebleken is, dat in 
oorlogstijd, zelfs voor neutralen, het verkeer met het buitenland 
belemmerd, ja afgesneden wordt. 

Zeer in het bijzonder wenschte men der Regeering op het 
hart te binden een onderzoek naar de aanwezigheid der in 
oorlogstijd benoodigdo grondstoffen en naar de mogelijkheid, 
die ter plaatse te verwerken. 

Een der leden, ofschoon zich bij den wensch naar bevordering 
der grootindustrie aansluitende, meende, dat met name aan de ont
wikkeling der inlandsche nijverheid en landbouw, aandachtmoest 
worden geschonken. Acht de Minister den inlandschen landbouw in 
staat om in alle behoeften eener sterk toenemende bevolking te 
voorzien? Moet de bereiding van stikstof houdende kunstmest, 
vooral ten bate van den inlandschen landbouw op Java, al of niet 
mogelijk worden geacht? Wordt aan de inlandsche pannenbak-
kerijen geldelijke hulp van Gouvernementswege verleend? Is het 
niet mogelijk uit de mangrove goede looistoffen te verkrijgen ? 

Toezicht op stndeercnde Inlanders in Nederlnnd. 
Men vroeg ook of voor de Inlandsche hier studeerende jonge

lieden een internaat geeno aanbeveling zoude verdienen en 
of de gesubsidieerden hunne vacantiemaanden wel genoegzaam 
voor practische studie benutten? 

Bestaat er — zoo werd van meerdere zijden gevraagd — geen 
aanleiding om de vrijheid van Inlandsche studenten eenigs-
zins aan banden te leggen. Het aantal mislukten onder deze 
Inlandsche jongelieden is, naar men meende te weten, vrij 
groot en dit is alles behalve aanmoedigend voor inlandsche 
ouders. Te vreezen is dan ook dat de begeerte om de opvoeding 
hunner kinderen in Nederland te doen voltooien zal afnemen. 
Men drong er op aan dat de Minister in een zaak als deze 
eens het advies van dr. SNOUCK HURGRONJE zou inwinnen en 
zich dan ook daarnaar zou gedragen. 

HOOFDSTUK I. 
Uitgaven in Nederland. 

IHde ArDEELiNS. 
Departement van Financien. 

Gevraagd werd, wat er juist is van de mededeelingen over 
verschillende misstanden (Dagblad van Zuidholland 15 Januari 
1917 e. a.) in het Invaliden Koninklijk Koloniaal Militair 
Invalidenhuis te Bronbeek. Kan inzage worden verleend van j 
het Rapport uitgebracht over het Militaire Hospitaal aldaar? | 

Vde AFDEELING. 

Departement van onderwijs en eeredienst. 
Onderafdeeling 47. Tegemoetkoming aan de Leidsche ver-

eeniging tot bevordering van de studie der tropische geneeskunde. 
In aansluiting aan wat daaromtrent in de Tweede Kamer werd 
opgemerkt door den heer EEBDMANS (Hand. bladz. 2164 e. v.) en de 
discussie in de Eerste Kamer over de loopende Indische begrooting : 
(Hand. bladz. 386 e. v.) stelde een lid de vraag waarom do opleiding : 
der voor den burgerlijken geneeskundigen dienst in Indie I 

bestemde artsen alleen bij de afdeeling Tropische Hygiëne van 
het Koloniaal Instituut te Amsterdam geschiedt en niet bij 
de Leidsche bovengenoemde vereeniging. Alle colleges aan de 
Amsterdamsche instelling gegeven, worden evenzeer gegeven 
te Leiden. De Indische officieren van gezondheid, die eene 
specialo tropische voorbereiding wenschen, kunnen de keuze 
daarvoor doen tusschen Leiden en Amsterdam. 

Dit lid zag in de gewraakte handelwijze een tenachterstelling 
van een Rijks- bij een gemeente-universiteit en vroeg in welk 
opzicht de Minister meende dat het bedoelde onderwijs te 
Leiden ten achterstond bij dat te Amsterdam. 

Hierop werd van andere zijde verwezen naar de antwoorden 
door den Minister in beide Kamers gegeven. Er werd verder op 
gewezen dat het hier niet geldt een vergelijking tusschen twee 
universiteiten, maar tusschen twee privaatvereenigingen. Geen 
Rijks-universiteit hier te lande heeft een leerstoel voor tropische 
bygiène en het geldt hier ook geen cursussen waar studenten 
zich kunnen voorbereiden op hun arts-examen, maar waar 
reeds gediplomeerde gouvernements-artsen zich kunnen be
kwamen in een zeer geregelden leergang bijzonderlijk voor hun 
Indischen werkkring, zoodat zij na aankomst in Indiö dadelijk 
aan het exploreerend onderzoek naar den staat der volksge
zondheid kunnen deelnemen. En wat personeel èn wat materieel 
in het uitgebreide laboratorium betreft is de inrichting vaD 
het Koloniaal Instituut op dien werkkring uitsluitend en volledig 
ingericht; het personeel houdt door voortdurend onderzoek ter 
plaatse, d. w. z. door studiereizen bijv. naar de Afrikaansche 
en Aziatische kuststaten der Middellandsche Zee, herhaaldelijk 
naar Indie enz. zich geregeld op de hoogte en voeling met den 
Indischen tak van dienst. De Amsterdamsche instelling is, 
naar het lid hier aan het woord meende, meer te vergelijken 
met de buitenlandsche Instituten voor tropische- en scheeps-
hygiène, dan met een buitenlandsche of binnenlandsche uni
versiteit. Zoo hebben in het buitenland de tropische instituten 
bijv. te Hamburg, te Liverpool, en te London zich, evenals te 
Amsterdam, afzonderlijk ontwikkeld. Te Hamburg is het insti
tuut opgericht door den staat Hamburg, doch voorziet in de 
opleiding van de tropenartsen van het geheele Rijk. Te Londen 
en Liverpool zijn de scholen tot opleiding van voor de tropen 
bestemde gouvernements-geneeskundigen uit particuliere mid
delen gesticht en genieten Regeeringssubsidie. 

Aangezien de Minister zich genegen verklaarde steun te ver-
leenen aan de doeltreffende maatregelen om grootere bekendheid 
van Indifi in Nederland te bevorderen, werd de hoop uitgedrukt 
dat Zijne Excellentie bereid zal worden gevonden mede te 
werken voor het doel dat nader toegelicht wordt in het Voorloopig 
Verslag over hoofdstuk V der Staatsbegrooting, bladz. 7. 

HOOFDSTUK n. 
Uitgaven In Xederlandsch-lndië. 

Met uitzondering van enkele opmerkingen van ondergeschikten 
aard, werden de beschouwingen over de Departementen Oorlog 
en Marine gehouden bij het wetsontwerp n°. 131 tot wijziging 
van artikel 113 van het Regeeringsreglement. 

Hde ArDEEUNa. 
Departement van Justitie. 

Door verschillende leden werd gewezen op de weinige voort
varendheid door den Minister aan den dag gelegd waar het 
de verbetering der privaat- en strafwetgeving betreft. Algemeen 
wekte dit bevreemding, omdat het optreden van den Minister 
door zijn jarenlange rechtspractyk in Indiö groote verwachtingen 
ten deze had opgewekt. Aan de wijziging van art. 75 van het 
Regeeringsreglement, sedert jaren bij de andere Kamer hangende, 
sclnjnt niets meer te worden gedaan, ofschoon die wijziging 



567 

Voorloopig Verslag over de begrooting van Nederlandsch-Indië voor 1917 (4). 

toch moet voorafgaan aan eene afdoende verbetering van het 
privaatrecht der Inlanders, welke noodzakelijk is om hen in 
de gelegenheid te stellen deel to nemen aan het economische 
verkeer op geiyken voet als de Europeanen, Chineezen en 
Japanners. Zelfs de voorloopige vorbetering ten deze in den 
vorm van bevoegdheid tot onderwerping aan het Europeesche 
privaatrecht, reeds jaren geleden in hot Staatsblad afgekondigd, 
schynt eerst thans binnen niet to langen termijn te zullen in 
werking treden (zie Memorie van Antwoord op het Voorloopig 
Verslag der andere Kamer, pag. 8). Alleen ten aanzien der 
landgerechten heeft onlangs de Minister in de andere Kamer 
voet by stuk gehouden, toen een gedeelte der leden de ver
betering ten deze wilde opschorten tot dat die misschien eerst 
na jaren in den door hen gewenschten vorm zou kunnen tot 
stand komen. Daarentegen schijnt de invoering van het nieuwe 
strafwetboek wederom aan een kapstok te worden opgehangen. 
Het zal namelh"k „onverwijld in behandeling worden genomen" 
door den Minister. (Zie Memorie van Antwoord op het Voor
loopig Verslag der andere Kamer pag. 7). 

Van enkele zijden wordt aangedrongen op het verleenen van 
meer drukpersvrijheid, op opheffing der misbruiken, aan de 
rechtspraak der priesterraden verbonden, en op opheffing van 
den dwangarbeid, aan politiek veroordeelde Atjehers opgelegd. 

Voorts werd nog aangedrongen om voortgang te maken met 
de uitbreiding van het Instituut der Landrechters en zulks 
niet alleen op Java, doch ook elders, met name in de Residentie 
Oostkust van Sumatra. 

Men vroeg inlichtingen omtrent de gevallen waarin nog 
rotan-straf werd toegepast, terwyl ten slotte nog de opmerking 
werd vernomen dat de onlangs ingevoerde wettelijke regeling 
voor coöperatieve vereenigingen onvoldoende scheen. Ten aanzien 
van dit laatste punt werd tevens het vertrouwen uitgesproken, 
dat de Regeering door voorlichting en controle leidend en steunend 
zou optreden. 

Het schijnt hoog noodig langzamerhand meer toezicht 
te houden op het streven van vreemdelingen om onder 
de inheomsche bevolking onjuiste denkbeelden te verspreiden 
omtrent onze Regeering on hare verhouding tot andere natiën. 
Natuurlijk heeft men ton deze niet te denken aan hand
elingen van de betrokken Regeeringen, doch alleen aan zuivere 
particuliere pogingen. Volgens een Indisch courantenbericht 
werden nog zeer onlangs een groot aantal portretten van 
vreemde souvereinen op Java verspreid, zonder dat men 
kon nagaan hoe en door wie die portretten waren ingevoerd. 
Wanneer de thans in het leven geroepen politieke inlich-
tingsdienst ook met dergelijke onderzoekingen belast zal 
worden kan die zeer nuttig zyn, maar hetgeen ten deze op 
bladz. 10 der Memorie van Antwoord op het Voorloopig Verslag 
der andere Kamer wordt medegedeeld geeft al te weinig licht 
ten deze. 

Een lid vestigde er de aandacht op; dat indien gestreefd wordt 
naar meerdere ontwikkeling der grootindustrie, alsdan de arbeids
verhoudingen zoo mogelijk beter zullen moeten worden geregeld. 

Hlde AFDEELING. 

Departement van Financiën. 
In verband met 's Ministers mededeelingen ter zake, Memorie 

van Antwoord bladz. 18, en Handelingen bladz. 2096, werd 
gevraagd of het overleg met den Gouverneur-Generaal, of een 
duurzame regeling tot verheffing van de biljetten der Javasche 
Bank tot wettig betaalmiddel behoort te worden getroffen, en, 
zoo ja, of die bij de wet behoort te geschieden, nu reeds 
afgeloopen is. "Wat die wettelijke regeling betroft, meende 
men, dat die zou moeten gelden de goedkeuring van het octrooi 
dor Bank by de wet. 

Wat het ter plaatse behandelde geschil met de Bank betreft, 

werd gevraagd of aangaande de schikking ter zake nog nadere 
mededeelingen kunnen worden gedaan. 

Gevraagd werd om welke redenen de hoofdelijke belasting 
in Sumatra's Oostkust nog niet werd ingevoerd. 

Gevraagd werd, of eene nieuwe regeling tot stand kwam 
voor de restitutie-bh'dragen door de Landschapskassen uit te 
koeren aan do schatkist? En word daarby een ruimer standpunt 
ingenomen dan blijkbaar tot heden het geval was, zooals dat 
naar de meening van het lid, dat deze vraag stelde, blijkt uit de 
Handelingen der Eerste Kamer van 9 Maart 1916, bladz. 359. 

IVde AFDEELING. 

Departement van Binnenlandsch Bestuur. 
Voor zooveel betreft de hervorming van ons bestuursstelsel, 

wordt verwezen naar hetgeen hiervoor onder de „Algemeeno 
beschouwingen" is opgemerkt, terwijl gevraagd werd, hoe het 
thans stond met de reorganisatie in do Vorstenlanden. Meerdere 
leden hadden vernomen, dat onder de bevolking ontstemming 
heerschte over het nog steeds uitblijven dier reorganisatie, en 
men kon zich niet begrijpen waarom deze, reeds in 1909 
aanhangig gemaakte reorganisatie, nog steeds haar beslag niet 
had gekregen. 

Ten aanzien van de weddeverbetering van Inlandsche amb
tenaren, werd gewezen op de wenschelykheid om daarby ook 
aandacht te schenken aan de salarissen der Inlandsche schry vers 
en aan verhooging van de traktementen van het Inlandsch 
bestuur in de Minahassa. 

Inlichtingen werden gevraagd over het voorgevallene op de 
particuliere landeryen in en om Soerabaja waar door de eige
naren willekeurige handelingen jegens de opgezetcnen gepleegd 
zouden zyn. 

Er werd voorts gewezen op de wenschelijkheid van meer 
voortgang te maken met het terugbrengen van particuliere 
landen tot het Staatsdomein, vooral omdat de kosten der ont
eigening met het jaar zullen klimmen. 

Reorganisatie der Inlandsche dorpbesturen en van de positie 
der hoofden van vreemde Oosterlingen wordt niet minder urgent. 

Gevraagd werd of de Minister nadere mededeelingen kan 
doen over de verschillende gegevens, die by de aanstaande 
volkstelling zullen worden verzameld, in hoeverre daarby gebruik 
zal worden gemaakt van onbezoldigd personeel, en of bereids 
eene raming mogelyk is der vermoedelijke uitgaven? 

Acht de Minister bescherming van Inlandsche bedienden in 
Nederland niet noodzakelijk gebleken en o.a. hot aanstellen 
van een Protector en het oprichten van een doorgangshuis voor 
werkloozen, benevens toezicht op zoogenaamde „pensions" 
gewenscht? 

Bestaat nog steeds aan het Sultanshof te Djokjakarta, aldus 
werd door een lid gevraagd, een bekend Middeleeuwsch misbruik, 
waarbij aan den Sultan zekere rechten worden gegeven op 
dochters van ambtenaren die in het huweiyk treden.? 

Vde AFDEELING. 

Departement van Onderwijs en Eeredienst. 
Algemeen was men van oordeel, dat het onderwys in alle 

vertakkingen bevorderd moest worden, bepaaldeiyk ook het 
ambachts- en teekenonderwys niet alleen voor de Europeesche 
maar ook voor de Inlandsche bevolking. In dit verband hadden 
vele leden met genoegen gezien, dat naast de technische 
rcholen te Batavia en te Soerabaia een derde technische school 
te Djokja zou worden opgericht. Ook meenden zij er op te 
moeten aandringen dat de Regeering royaler subsidies zou 
verleenen dan tot nog toe pleegde te geschieden aan soort-
gelyke scholen die, zooals in Semarang, aan het particulier 
initiatief hun ontstaan hebben te danken. 
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Men juichte het stelsel van studiebeurzen toe, waardoor het 
Departement van Koloniën thans in het aanhoudend tekort 
aan ambtenaren tracht te voorzien, maar betwijfelde of altijd 
voldoende toezicht op de studie van de gebenificieerden wordt 
gehouden. 

Gevraagd werd, hoe het stond met do ineenschakeling van 
de verschillende takken van algemeen vormend onderwijs. 
Men juichte het toe, dat enkele jaren geledon, door de reorgani
satie van de M. U. L. O. scholen, gelegenheid was gegeven tot 
voortgezet onderwijs, ook aan intellectueele inlanders, zonder 
daarbij te vervallen in de noodzakelijkheid van do oprichting 
van moerdero Hoogere Burgerscholen. Maar het noodzakelijk 
complement van deze, ook door inlanders bezochte M. U. L. O. 
scholen, was de oprichting van Middelbare Scholen B, zooals 
aanbevolen door de door den Minister ingestelde commissie. 

Immers, indien straks jongelieden deze M. U. L. O. scholen, 
hebben afgeloopen, en een deel van hen niet gaat naar de 
vakscholen van verschillenden aard, doch nog verder algemeen 
vormend onderwijs wil ontvangen,, dan behooren deze nieuwe 
Middelbare Scholen (bovenbouw van de M. U. L. O. scholen) 
aanwezig te z(jn, «il men niet groote teleurstelling doen ont
staan en het doel van de reorganisatie der M. TJ. L. O. scholen 
missen. 

Wat is, zoo werd er voorts gevraagd, gedaan om de aan
sluiting van deze Middelbare scholen bij het Hooger Onderwijs 
in Nederland te verzekeren? 

Eindelijk werd aangedrongen op de stichting ecner Technische 
School, waar het vakonderwijs op hooger niveau staat dan op 
het oogenblik in Indie verkrijgbaar is; een Technische School 
dus, die practische Indische ingenieurs zou afleveren. 

Gevraagd werd voorts naar een raming van kosten van het 
dessaonderwys, wanneer dit eon zoodanige uitbreiding zal 
hebben verkregen, dat het door alle inlandsche kinderen kan 
worden gevolgd. 

Op verbetering in de opleiding van de leerkrachten dezer 
soort van scholen werd bij vernieuwing aangedrongen. 

Algemeen bracht men hulde aan den belangloozen arbeid 
van den heer TILLEMA in zake zijne publicatie over de woning
toestanden in Indie. Met groote belangstelling had men kennis 
genomen van het tweede deel van diens werk, getiteld „Kromo 
Blanda", cu men sprak den wensch uit, dat de daarin aan
gegeven verbetering van de hygiënische toestanden op Java 
zal kunnen worden tot stand gebracht. Door een der leden 
werden voorts nog de volgende maatregelen aanbevolen: aan
houding eener behoorlijke sterftestatistiek ook nopens de 
inlandsche bevolking; verbetering der inlandsche ziekenhuizen; 
verplichte vaccinatie; betere en meer algemeene bestrijding 
van tuberculose, wormziekte, malaria en lepra. 

Van dezelfde zijde werd de vraag gesteld of van de zijde 
der inlanders gemoedsbezwaren tegen de wijze der pestbe-
strijding waren vernomen en of de afschaffing van de keuring 
der prostituees tot toeneming der venerische ziekten geleid had. 

Andere leden, het belang van meerdere der bovenstaande 
maatregelen voor de volksgezondheid erkennend, waren van 
oordeel, dat de Regeering doet wat met de beschikbare middelen 
gedaan kan worden. Hoezeer die middelen, zooals blijkt uit 
de cijfers op bladz. 3 van dit Verslag vermeld, krachtig stijgen, 
kunnen toch de verbeteringen op het terrein der volksgezond
heid slechts geleidelijk intreden. 

Ten slotte zou men gaarne nog vernemen, welk toezicht 
wordt uitgeoefend op de Mohammedaansche particuliere scholen, 
welker getal, naar men meende, steeds toeneemt. 

Vide AFDEELIXG. 

Departement van Landbouw, Nijverheid en Handel. 
Naast de voorgenomen oprichting van de Kamers van land

bouw werd ook de oprichting van een industrieel-bureau wen-
g'.-ii' lijk geoor' ld en aanbevolen. 

Zulk een aanbeveling werd ook nog vernomen ten opzichte 
van een wetenschappelijk onderzoek met betrekking tot den 
invloed der bosschon op regenval en vervloeiing. 

Van meer dan eeno zijde word verder de aandacht gevestigd 
op de enorme behoefte aan hout in Europa na het sluiten van 
den vrede. Mon vertrouwde dat de Regeering by de bosch-
cxploitatie dezen factor niet over hec hoofd zou zien. 

OnderafdecUng 27. Naar aanleiding van het voornemen om 
'sLands caoutchouc-onderneming te Langsa in het publiek te 
verkoopen werd in overweging gegeven deze zoo tijdig aan te 
kondigen en de gelegenheid tot bezichtiging zoodanig te regelen, 
dat ook gegadigden in het buitenland (Europa, Amerika) met 
hunne gemachtigden in Indie daarover in overleg kunnen 
tredon. Door do tegenwoordige storing in do communicatie
middelen is misschien het oogenblik tot verkoop niet zeer 
geschikt. 

Gevraagd werd of er reeds overleg plaats had met 's Ministers 
collega van Binnenlandsche Zaken over een afzonderlijke 
uitgave van de Gedrukte Stukken betrekking hebbende op de 
Nederlandsche koloniën in Oost- en West-Indiö? 

Gevraagd werd of Zijn Excellentie nadere inlichting kreeg 
over de Juistheid van het bericht (Nieuwe Courant 9 September 
1916) dat in Japan naamlooze vennootschappen werden opgericht 
om particuliere landerijen en suikerfabrieken op Java aan te 
koopen? Welk standpunt denkt de Regeering in zulk geval 
aan te nemen? 

Door een lid werd gevraagd, of de mededeeling (Java Bode 
18 December 1916) juist is, dat aan één concessie-aanvrager 
(niet eens kapitaalkrachtig) niet minder dan 600 000 hectaren 
in eenc enkele Residentie in erfpacht werden uitgegeven. 

In de Indische Mercuur van 29 September 1916 (bladz. 890) is 
sprake van een Rapport uitgebracht door hetDcpaitement van 
Landbouw van Ncderlandschlndiö naar aanleiding van het 
uitgeven van concessien voor suikerfabrieken op Bali. Tevens 
wordt daarin vermeld, dat inzage daarvan zal worden verleend 
aan het Suiker-Syndicaat op Java. Do Minister zal er dus wel 
geen bezwaar tegen hebben, dit Rapport openbaar te maken, dan 
wel het ter kennis te brengen van de Volksvertegenwoordiging. 

Vilde AFDEELTNG. 

Departement der Burgeüjke openbare werken. 

Geklaagd werd, dat de uitvoering van het wegenplan voor 
Java aan dit Departement in zulk een langzaam tempo plaats 
vindt. Hoeveel K. M. valt nog aan te leggen? 

Men vroeg welke de plannen des Ministers zn'n met de 
instelling van waterschappen. Hetgeen daaromtrent wordt mede
gedeeld op pag. 29 van de Memorie van Antwoord op het Voor-
loopig Verslag der andere Kamer geeft ten deze geene opheldering. 

Door een der leden werd aangedrongen op het maken ecner 
studie van het bevlociingswezen van agronomisch standpunt. 
Derhalve van de bestanddeelen van het water; samenstelling 
van den bodem; benoodigde bemesting e. d. Ook een ernstige 
bestudccring der met het waterrecht saamhangende vraagstukken 
werd ten zeerste aanbevolen en niet minder werd het aanbe
velenswaardig geacht aan den bouw van bevloeiingswerken een 
behoorlijk geologisch onderzoek te doen voorafgaan. 

Op oprichting eener rijsthoeve werd voorts speciaal aange
drongen, terwijl eindelijk nog werd gevraagd of men nog steeds 
niet geslaagd was in het vinden van bevloeiingsopzichters. 

Verwondering werd er over te kennen gegeven, dat het 
afwerken van de prauwenhaven te Semarang, waaraan zeven 
of acht jaren geleden reeds begonnen was, nog steeds in een 
stadium van proefneming verkeert en men drong in het belang 
van den handel op spoedige afwerking aan. Evenzoo sprak men 
de hoop uit) dat het zeehavenonderzoek aldaar, waarvan in do 
toelichting op de begrooting sprake is, spoedig zal mogen 
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cidcn tot de uitvoering van werken, waardoor deze belangrUko 
haven van midden Java en bepaaldelijk van de Vorstenlanden, 
evenals de groote havens van Oost en West Java, voor zee
schepen toegankelijk zal worden. 

Gevraagd werd, of den Minister iets bekend is over de 
juistheid der berichten, dat voor het leveren van materialen 
enz. voor de openbare werken in de Buitenbezittingen voor het 
Westeiyk deel van do Oost-Indische Archipel een soort monopolie 
werd verleend aan de firma LINDE TEVES te Batavia en aan de 
firma VOLHARDING te Soerabaja? En zoo neen, is Zijne Excellentie 
daarover bereid inlichtingen te vragen op Java en het resultaat 
daarvan aan de Kamer mede te deelen. 

VIITste AFDEELINQ. 

Departement van Gouvemenientsbedrijven. 

Men vestigde er de aandacht op, dat in de Ingenieur van 
17 Maart j . 1. de benoeming werd aangeprezen van eene 
commissie die de Rcgeering zou hebben voor te lichten in 
zake wijziging van de Indischo mijnwet. Men meends den 
Minister dit denkbeeld ter overweging te mogen aanbevelen. 

Door één lid werd, met betrekking tot den dienst van het 
Mijnwezen, op de wenschelijkheid gewezen, dat door deze 
Afdeeling méér studie gemaakt zou worden van de vulcanologie. 

Verscheidene leden gaven hunne teleurstelling te kennen over 
de houding van den Minister in zake den aanleg van het 
spoorwegnet op Zuid-Sumatra. Hoewel uit onderzoekingen, 
van wege het Departement van Landbouw ingesteld, gebleken 
was, dat het oorspronkelijke plan om het Lampong-net bij 
Prabomoelie te doen aansluiten aan de lijn Palembang—Moera 
Enim, ondoelmatig moest worden geacht, schijnt thans toch 
besloten te zijn, dit ondoelmatige plan uit te voeren en bleek 
de Minister in de andere Kamer niet bereid de beslissing dien
aangaande op te schorten tot dat meerdere zekerheid ter zake 
verkregen was. Bij den tegenwoordigen stand der geldmiddelen 
en de vele behoeften waarin moet worden voorzien, achtte men 
het volstrekt ongeoorloofd om geld uit te geven voor den aanleg 
van een spoorweg langs een geheel ondoelmatig tracé. Men 
was van oordeel, dat de geschiedenis van den Lawa-spoorweg als 
waarschuwend voorbeeld moest strekken en sommige leden ver
klaarden zich hun stem over de begrooting te moeten voorbehouden, 
wanneer de Minister niet bereid bleek terzake de meest 
volledige inlichtingen te verschaffen, hetgeen het best zou 
kunnen geschieden door overlegging van alle betrekkelijke 
adviezen aan de Griffie van de Kamer. 

Instemming werd daarentegen betuigd met de voorgenomen 
reorganisatie van den dienst der Staatsspoorwegen. Op de tot 
standkoming eener doorloopende staatslyn langs de noordkust 
van Java werd aangedrongen, terwijl men zijn verwondering 
uitsprak over het nog steeds uitblijven der aansluiting van den 
Atjehtram met de Delispoor. Inlichtingen werden voorts gevraagd 
met betrekking tot de voornemens in zake stcenkoolontginning 
in het Lematanggebied in Palembang. zoomede omtrent de 
geruchten over koeliemishandeling bij de Gouvemements-ont-
ginningen op PoeloeLaoet. 

Leedwezen werd geuit over de onlusten bij de zoutpannen in 
de Vorstenlanden, terwyl men hoopte dat de schadeloosstellingen 
thans alle zijn uitgekeerd. 

Gevraagd werd of de Minister reeds iets kan meededen over 
de verwerking van de op Java voorkomende titaanijzerertsen, 
waarvoor zich, onder leiding van prof. VERMAES, hier te lande 
een syndicaat schjjnt te hebben gevormd? 

IXde AFDEELING. 
Departement van Oorlog. 

Door een lid werd gevraagd, of de resultaten, verkregen niet 
de uitvaardiging van het verbod van concubinaat in de kazernes, 
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niet tot wodeiintrokking van dit verbod leiden moesten. Andere 
leden meenden, dat zulks in geen geval mocht plaats hebben. 
Met dat verbod had men een juiste beslissing genomen. Evenwel 
oordeelden deze leden het op ruime schaal verleenen van ver
gunningen tot het sluiten van een huwelyk in een staand 
leger als het Indische, het noodzakelijk complement van het 
concubinaats-verbod. Bij het verleenen van zulke vergunningen 
tot huwen, behoorde clan evenwel de flnancieelo positie dei-
betrokkenen zoodanig geregeld te worden, dat het sluiten Yan 
een huwelijk ook metterdaad mogelijk werd. 

Xde AFDEELING. 
Departement van Marine. 

Gevraagd werd, hoe het nu stond met den bouw van een 
nieuw marinehospitaal te Soerabaja. 

Xlde AFDEELING. 
Plaatselijk en gewestelijk zelfbestuur. 

In verband met den onder de algemeene beschouwingen reeds 
uitgeoefenden aandrang tot het ter handnemen van de bestuurs-
hervormingen, met name ook voor wat de instelling van regent
schapsraden betreft, meende men hier te kunnen volstaan met 
nog eens op de volkomen mislukking van het instituut der 
gewestelijke raden te wyzen, met uitzondering van den Raad 
voor het Cultuurgebied van Sumatra's Oostkust. 

Ten aanzien van de samenstelling der gemeenteraden werd 
gevraagd of het waar was dat bij de benoeming der inlandsche 
leden dier raden vooraf een onderzoek naar hunne politieke 
richting werd ingesteld. Op meerdere saamwerking van den 
Burgerlijken geneeskundigen dienst met de gemeenteraden werd 
aangedrongen. 

Wet op de Middelen in Xederlandsch-Indü. 
Gaarne zou men van den Minister eene opgave ontvangen 

waaruit blijken kan hoeveel een Europeaan, bij een inkomen 
van f 900, in totaal aan directe belastingen moet opbrengen 
en hoe groot, bij gely'k inkomen, dat bedrag voor een Inlander is. 

Aldus vastgesteld door de Commissie van Rapporteurs den 
26sten April 1917. 

VAN DER HOEVEN. 
B1NNERTS. 
COLIJN. 
VAN DEN BERG. 
CREMER. 

VOORLOOPIG VERSLAG VAN DE COMMISSIE VAN RAPPOR
TEURS over de ontwerpen van wet tot wijziging van 
de wetten, houdende aanwijzing van de in 1917 in 
Nederland en Nederlandsch-Indie te ontvangen mid
delen en uitvoering van artikel 98 der Wet op de 
Oorlogswinstbelasting 1916. (347). 

Het afdeeliugsonderzoek van deze wetsontwerpen heeft aan
leiding gegeven tot de volgende opmerkingen en beschouwingen. 

Do beantwoordiug door den Minister van de klacht der 
Tweede Kamer aangaande de intrekking van de bij Indisch 
Staatsblad n°. 512 van 22 Juni 191(3 afgekondigde met 1 Januari 


